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MR. HUNNICUTT:
This interview is for the Center of Oak Ridge Oral History.  The date is March 11th, 2015.  I am Don Hunnicutt in the studio of BBB Communications, LLC, 170 Randolph Road, Oak Ridge, Tennessee, to take Lois McNealy’s oral history about living in Oak Ridge, Tennessee.  Lois, please state your full name, place of birth and date please.
MS. MCNEALY:
Lois Marie McNealy.  I was born September 23rd, 1927 in Bulls Gap, Tennessee.  I was born at home.

MR. HUNNICUTT:
Your father’s name, birth date and place of birth, if you recall?

MS. MCNEALY:
Lawrence Albert McNealy.  He was born April 18th, 1905 and he was born in White Horn, Tennessee.  

MR. HUNNICUTT:
Where is that related to Bulls Gap?

MS. MCNEALY:
It’s about two or three miles from Bulls Gap in the direction of Rogersville.

MR. HUNNICUTT:
Your mother’s maiden name, place of birth and date, if you recall?

MS. MCNEALY:
Gladys Ozelle Matthews McNealy.  She was born January 6th, 2000.  Excuse me, not 2000, 1905.  They were born in the same year and she was born in Iowa but gravitated back to Bulls Gap.

MR. HUNNICUTT:
Do you recall how they met?
MS. MCNEALY:
Oh, they met when they were kids in school.  They were in their teens when they met.

MR. HUNNICUTT:
In that area in Tennessee?

MS. MCNEALY:
Yes.

MR. HUNNICUTT:
What about your grandparents’ on your father and mother’s side, their names?

MS. MCNEALY:
On my father’s side, James Thomas and Paralee McNealy and on my mother’s side were Joseph and Nancy Glasscock Matthews.  Glasscock was her maiden name and Matthews was Josephs, yes.

MR. HUNNICUTT:
Your father, what––tell me about his school history.
MS. MCNEALY:
Oh, he completed eighth grade.

MR. HUNNICUTT:
How about your mom?

MS. MCNEALY:
The same.  Neither one had any high school.

MR. HUNNICUTT:
Do you have sisters and brothers?

MS. MCNEALY:
I do.

MR. HUNNICUTT:
What are their names?
MS. MCNEALY:
I have two sisters, Grace Irene McNealy Haun and Alberta Jean McNealy Haun.  They married brothers. 

MR. HUNNICUTT:
How about brothers?   Do you have any brothers?
MS. MCNEALY:
I have no brothers.   I’m the middle one of three girls.

MR. HUNNICUTT:
Are they older than you, one older than you?

MS. MCNEALY:
Grace is older.  She’s deceased and Jean is younger.

MR. HUNNICUTT:
Do you recall their birth dates?

MS. MCNEALY:
Yes.  Grace’s is August 26th, 1925.

MR. HUNNICUTT:
And––?

MS. MCNEALY:
And Jean’s is July 21st, 1929.

MR. HUNNICUTT:
So, growing up, where did you grow up?
MS. MCNEALY:
In Bulls Gap.

MR. HUNNICUTT:
Tell me about how it was growing up in Bulls Gap.
MS. MCNEALY:
Well, Bulls Gap has not changed an awful lot since then.  It’s just a little bump in the road, but it is home.  Well, we grew up out in the country.  We lived on a farm.  

MR. HUNNICUTT:
And what kind of house did you live in?
MS. MCNEALY:
We lived in a little wooden house.

MR. HUNNICUTT:
Each of you had bedrooms or did you have to share bedrooms?

MS. MCNEALY:
Jean and I shared a bedroom.  Grace had a bedroom and of course, Mama and Daddy had a bedroom.

MR. HUNNICUTT:
Was your father a farmer?

MS. MCNEALY:
Yes.  

MR. HUNNICUTT:
And so, what was a typical day like on a farm in those days?

MS. MCNEALY:
Oh, it started early before daylight and ended after dark.

MR. HUNNICUTT:
So, you––each of you girls was assigned chores to do outside?
MS. MCNEALY:
Oh, absolutely.

MR. HUNNICUTT:
What was your chore?

MS. MCNEALY:
Well, all kinds of things, but I learned sewing from my mother and we all learned to cook and worked in the garden.  Daddy took care of the crops and Mama took care of the garden and we helped with that kind of thing and then around the house with things.  We had chickens.  Jean’s chore was the chickens and we had a couple of cows and mine and Grace’s job was to milk the cows and take care of them and the pigs.   My dad raised hogs too that he butchered in the Wintertime.  So, we were busy.

MR. HUNNICUTT:
Do you think you could milk a cow today?

MS. MCNEALY:
I could.

MR. HUNNICUTT:
Don’t ever lose that technique now.
MS. MCNEALY:
Grace and I used to milk, she’d get on one side and I’m on the other side to milk the cow.

MR. HUNNICUTT:
One bucket?

MS. MCNEALY:
With one bucket.  We did that.

MR. HUNNICUTT:
Now, tell me about fresh cow milk.  Do you drink it right out of, from the cow or do you do something with it?

MS. MCNEALY:
You can drink it right out of the cow.  Jean used to bring her little cup.  She had a little tin measuring cup type thing.  She’d bring that down and ask us to squirt her some milk and Grace would.  In fact, sometimes, she’ll squirt it on her.  

MR. HUNNICUTT:
So, what’s the difference in taste between the milk we have today and right out from the cow?

MS. MCNEALY:
Well, it’s different.  It’s pasteurized now and that was just fresh from the cow.  It’s––we liked it back then.  I don’t even like it now.  I’ve tasted it.  I like it better pasteurized.

MR. HUNNICUTT:
Probably didn’t know any different then, in those days, right?

MS. MCNEALY:
No.  That’s all we had.

MR. HUNNICUTT:
Yeah.  So, what was the typical meal that your mother would fix for dinner on the farm?

MS. MCNEALY:
Well, there wasn’t a typical meal.  We always had either homemade biscuits or cornbread and then we had vegetables out of the garden.  We had meat out of the smokehouse.  There wasn’t any typical thing.  We liked sausage and gravy and biscuits for breakfast and eggs from the chickens and well, it was just good stuff.

MR. HUNNICUTT:
Or when you were going to school, how far did you go from, have to travel to the school?

MS. MCNEALY:
When I started to school, we were about, I guess, not more than half a mile from school.   We were very close to school.  When I started school, it was a little two-room schoolhouse and the first, I guess, the first three or four grades were in one room and then the others were in the other room and we walked to school.  In fact, kids in the neighborhood would walk to school and we’d get together.  When they got to our house, we’d join them and go on the rest of the way to school.   Some lived further away than we did.

MR. HUNNICUTT:
And so, was it a one-room schoolhouse?
MS. MCNEALY:
Two-room.

MR. HUNNICUTT:
And what grades did you go through at that school?
MS. MCNEALY:
I went through eighth grade at that school.

MR. HUNNICUTT:
How many teachers did you have?

MS. MCNEALY:
Let’s see.   I had Helen Grigsby for the first four grades.  I had Blanche Arnott for the fifth and well, I guess, all the way through the eighth grade.  Yes.

MR. HUNNICUTT:
So––
MS. MCNEALY:
And then I went to Bulls Gap High School which was about, we moved down into Bulls Gap.  We had lived out in the country when I went to elementary school.

MR. HUNNICUTT:
Let me back up and talk about Bulls Gap a minute.  

MS. MCNEALY:
All right.

MR. HUNNICUTT:
What town is Bulls Gap close to?
MS. MCNEALY:
It’s right in the middle between well, among, there’s Morristown and Greenville on the 11E highway.  There’s Rogersville.  Bulls Gap is sort of in the middle of that triangle.  There’s Morristown, Rogersville, Greeneville and then Bulls Gap is about halfway between Morristown and Greeneville.

MR. HUNNICUTT:
I think Archie Campbell came from Bulls Gap.

MS. MCNEALY:
He did.  

MR. HUNNICUTT:
Did you know him?

MS. MCNEALY:
I knew him.  He was older than I and, but he used to come and do benefit things for our school to buy supplies and things of that sort.  He would come, he and his group, from, he was at WNOX in Knoxville and they’d come and do things for us to raise money. His younger sister was one of my high school teachers and she was my basketball coach in my junior and senior years.

MR. HUNNICUTT:
Now––
MS. MCNEALY:
Irene Campbell.

MR. HUNNICUTT:
That Archie, he ended up being on “Hee Haw,” the television program, but–

MS. MCNEALY:
Well, yes.   He went to Nashville, but when he used to come and help our school out with doing benefit things, he was at WNOX in Knoxville.

MR. HUNNICUTT:
He was a singer too, wasn’t he, as well as cutup comedian?
MS. MCNEALY:
He was a good singer.  He had a nice voice, but he was––he ended up being more a comedian than a singer, but yes.

MR. HUNNICUTT:
Why did your family move from the country into the town?
MS. MCNEALY:
The war was on and Daddy took a construction job.

MR. HUNNICUTT:
Did you sell the farm and––?

MS. MCNEALY:
We didn’t own the farm.  My dad was a sharecropper.  Fred Grigsby owned the farm.

MR. HUNNICUTT:
So, tell me about a sharecropper.  What’s that all about?

MS. MCNEALY:
Well, you work on the farm and you have your housing and you share crops.

MR. HUNNICUTT:
With the owner of the property?
MS. MCNEALY:
With the owner of the property.

MR. HUNNICUTT:
What kind of cut did the owner get, do you recall?  Did he get half of it?

MS. MCNEALY:
Oh, he got most of it.

MR. HUNNICUTT:
Did he provide the seed and everything for planting?

MS. MCNEALY:
Yes.

MR. HUNNICUTT:
So, now your family moved into town and you started high school there in Bulls Gap.

MS. MCNEALY:
Well, I started high school while we were still on the farm, my freshman year, but that’s when we moved.  My daddy took a job in construction and he worked in Kingsport most of that time.  He first started in Oak Ridge, only we didn’t know it was Oak Ridge.  He was working for J.A. Jones, I believe was the name of the construction company at the very beginning of the building of Oak Ridge. Then he got a job closer home than Oak Ridge in Kingsport and he worked on the Tennessee Eastman construction.   He was a construction worker.

MR. HUNNICUTT:
What grade was the first grade in high school when you went?
MS. MCNEALY:
The first grade would be what is now our ninth.  We had four years of high school instead of three.

MR. HUNNICUTT:
When did you notice the difference from your elementary days to when you went to high school?

MS. MCNEALY:
Well, that was different.  We changed classes and that sort of thing. Then we didn’t do any changing rooms and changing classes and that was the main thing, and in high school, you had a variety of teachers instead of just one teacher.

MR. HUNNICUTT:
What was your typical dress when you went to elementary school?  What did you wear?

MS. MCNEALY:
Oh mercy.   We didn’t wear shorts and pants, just skirts and dresses.

MR. HUNNICUTT:
What type of shoes did you wear?

MS. MCNEALY:
Oh, it’d be like well, it was saddle oxford type things, just shoes.

MR. HUNNICUTT:
Lace-up type shoes?
MS. MCNEALY:
Yes.

MR. HUNNICUTT:
So, when you started attending high school, did your dress code change any?

MS. MCNEALY:
I don’t remember it changing a lot.   No.  Our mother made our clothing and she was a good seamstress.  The kids wanted dresses like we had because they were different.  When I say different, you didn’t buy a half a dozen of them off the same rack.  

MR. HUNNICUTT:
Did she sell her clothing?

MS. MCNEALY:
No.  She sewed for us.

MR. HUNNICUTT:
So, what were some of the courses you took in high school?
MS. MCNEALY:
Oh, the typical things.  English, History, Math, Civics, just the basic––

MR. HUNNICUTT:
Requirements?

MS. MCNEALY:
Home Ec., yeah, Home Economics.  I never did take a foreign language in high school.  Grace and Jean did, but I never took a foreign language.

MR. HUNNICUTT:
Did you, do you think that the Home Economics course helped you or did it make any difference since you came off a farm already?
MS. MCNEALY:
No, I already was making my own clothes and when I say I helped with it, we didn’t have a very good Home Economics teacher.  She wasn’t cut out to be a teacher.  She was a good seamstress and a relatively good cook, but basically what Home Ec. was then, was cooking and sewing and she was not a good teacher. Some of those poor kids that had never even had scissors in their hands, I helped them.  But my mother taught me to sew.  I used to sit up at night.  She did her sewing at night after everything was laid aside and I’d sit up watch her sew until she made me go to bed.  

MR. HUNNICUTT:
I think a lot of husbands today would be willing to put Home Economics back into the high school classrooms to try to teach these young girls what you knew growing up.  

MS. MCNEALY:
Well, that’s true.

MR. HUNNICUTT:
Yeah.

MS. MCNEALY:
But I learned to sew before I started to the high school.   I was making my own clothes by the time I went to high school.  I was 12 when I went to high school.

MR. HUNNICUTT:
So, how far was your home from the high school?

MS. MCNEALY:
Oh, when we lived in Bulls Gap, we were, we weren’t quite in sight of the high school, but we were very close to it.

MR. HUNNICUTT:
In walking distance?
MS. MCNEALY:
Oh, definitely in walking distance, a lot less distance than we had when we went to elementary school.  Well, we went to Pleasant Hill was the name of the elementary school.

MR. HUNNICUTT:
Do you remember some of your teachers in high school?
MS. MCNEALY:
Yes.  Irene Campbell was one.  Hendry, she married a Hendry, but she was Campbell when she first started teaching there and, well, let me think.  Who were some of them?   Right now I’m almost drawing a blank on who all I had.   Stella Eglesia, I didn’t like her.  Ermantrude Young who became Erma Neff here in Oak Ridge, I met her after I came to Central Baptist Church.   She was one of my teachers––she was my Civics teacher when I was a freshman in high school.

MR. HUNNICUTT:
Was she a teacher at the high school?

MS. MCNEALY:
Yes.

MR. HUNNICUTT:
I’ve been there on that side.

MS. MCNEALY:
Either at the high school or at the, I believe, she was at the high school or she was.  She was a teacher at the high school.

MR. HUNNICUTT:
Was she an English teacher?
MS. MCNEALY:
I’m trying to think what she taught here.  She was at our church when I went to Central.  

MR. HUNNICUTT:
I remember the name, but I don’t recall what she taught.
MS. MCNEALY:
I’m trying to think, I believe English was what she taught here.  But she was teaching Civics in Bulls Gap my freshman year.

MR. HUNNICUTT:
I bet she was surprised to see you when you met her again.

MS. MCNEALY:
Well, I recognized her, but the name was different because she was Ermantrude Young then.   That’s before she married.  She was a young teacher in Bulls Gap and Grace liked her.  I didn’t care for her.  She was well–– she mellowed some after she came here.  She used to look over my shoulder at this poor girl that was slow, slower than I.  No, really, this poor girl, she would look over my shoulder and be ugly with her in the presence of that whole room and I was young, but I was old enough to know better, but she apparently wasn’t.  And I just didn’t care for her for that reason.  But after I got to know her here, she was different.  But she had married, she had Sharon.  Times had moved on and she had matured as a teacher.

MR. HUNNICUTT:
What year did you graduate?

MS. MCNEALY:
I graduated in 1944.

MR. HUNNICUTT:
And before you graduated, what did you do in the summertime?  Did you have any outside fun, entertainment that you did?

MS. MCNEALY:
I wouldn’t have a lot of entertainment so far as entertainment went.  You might play canasta or something like that.   But no, you, everybody knew everybody and neighbors were neighborly and the kids played together, playing outside or inside, whatever.  But so far as a lot of activities, I guess our main activity was on Saturday night listening to the radio.

MR. HUNNICUTT:
What station did you used to listen to?

MS. MCNEALY:
The Grand Ole Opry.   We’d gather around and listen to the Grand Ole Opry on Saturday night and I know the younger generation would just get a hoot out of that.

MR. HUNNICUTT:
What did you do after you graduated from high school?

MS. MCNEALY:
I came to––I went straight to business college.  

MR. HUNNICUTT:
Where was that located?
MS. MCNEALY:
Greeneville School of Commerce in Greeneville, Tennessee.  We caught a commercial bus to Greeneville.  We didn’t own a car then and Daddy was working.   He was working shift work at Kingsport at the Tennessee Eastman place and he’d catch a ride.   He was in a car pool type thing and we caught a commercial bus to Greeneville and then we’d come home in the afternoons after school was out.

MR. HUNNICUTT:
What made you want to go to business college?
MS. MCNEALY:
We couldn’t afford regular college.  We couldn’t afford for us to go to college and Grace and I went to business school together.  Grace had gotten out of high school a year before me and she had not worked as such and she wanted to go to business school.  I really would like to have gone to a 4-year college, but we went to business school in Greeneville which was really what I needed.

MR. HUNNICUTT:
What did your other sister do?

MS. MCNEALY:
She did the same thing, only she was two years behind us in going to business school.   Grace already could read, write and all those things when we started school.  We didn’t have pre-school back then.  You started out in the first grade and Grace started out in the first grade and they almost immediately put her in the second grade.  Well, anyway, we––Grace and I were one year apart in school and Jean and I were two years apart and we were, all three of us, we were two years apart in age.

MR. HUNNICUTT:
Well, when you went to business school, did you dress different than you did when you were in high school?

MS. MCNEALY:
No, not really.  

MR. HUNNICUTT:
How many years was the business school?
MS. MCNEALY:
It was a two year course that you could take at your own pace and I finished it in eight months.

MR. HUNNICUTT:
So––

MS. MCNEALY:
You had to have a certain speed in Shorthand and Typing.  You had to have a touch of Business Law.  There was a variety of things and you could finish it at your own pace and we finished it early.

MR. HUNNICUTT:
Describe what Shorthand is.

MS. MCNEALY:
Shorthand is a method of well, okay, now we have recorders and Gregg Shorthand was the thing then.  It is symbols that I wish I knew how to describe it.   I could show you some of it.  It is symbols that shorten what the word means.  For example, a slash might mean “well” or a little dash might mean “in”.  It is symbols that––

MR. HUNNICUTT:
So, it’s sort of like a code, but––

MS. MCNEALY:
It’s a symbol, it is.  It’s a code.  It’s Shorthand.  It’s Shorthand of abbreviations for it.  For taking down, for recording what somebody says.  

MR. HUNNICUTT:
For taking dictation?

MS. MCNEALY:
Yes.  If I was recording what we’re saying, I would be making little dashes and dots and different things on a Shorthand pad, on a piece of paper.

MR. HUNNICUTT:
Do you remember the symbols for Shorthand?

MS. MCNEALY:
Oh, I was the church clerk at my church for 42 years until just recently and I was a secretary about the first 15 or so years that I worked and I was good at Shorthand.  I could really, in fact back then, we didn’t have a lot of recording stuff and if somebody needed to do a conference telephone call, they would ask me to take it for them because I had enough speed in Shorthand to do it.  I don’t have that much speed in Shorthand, but I remember it.  I could take Shorthand now.

MR. HUNNICUTT:
So, when you graduated from Business College, what did you do?
MS. MCNEALY:
Came right on to Oak Ridge to work.

MR. HUNNICUTT:
How did you know about Oak Ridge?
MS. MCNEALY:
They sent recruiters up to Doctor Paul K. Walp.  He was the nicest man.  He was on loan from the University of Tennessee to recruit and he came to our business school, I guess, three or four times and he’d bring somebody with him and they’d give the Shorthand and the Typing tests and those things.  It was for Clerical Administrative.  It was called CAF instead of GS.  General Services is what they call our grades now in the Administrative Clerical field.  But what they called it then was CAF and it is Clerical, Administrative and Financial.   But it was actually their secretarial clerical people that they gave the Civil Service test to, gave it at the school.  Well, my sister took it the first time they offered it because she was wanting to come to Oak Ridge to work and I wasn’t wanting to come to Oak Ridge to work.   I was going to get a job at a bank in Greeneville or Morristown and stay home. I came to Oak Ridge because my parents did not want my sister to come down to that “secret” as they would call it, that “secret Army camp” by herself. There were five girls from business school that came down here, took the test, passed it and came down here.  And they sent a motor pool car into Knoxville to the bus station to pick us up the day I came to Oak Ridge. Mr. Ottinger, the father of one of the girls that came, brought us to Knoxville. Then they brought us by motor pool car.  We came in the Elza Gate.

MR. HUNNICUTT:
How old were you?
MS. MCNEALY:
I was 17.  

MR. HUNNICUTT:
And the other kids were about the same age?
MS. MCNEALY:
Well, I was the youngest one of them.  Audean Bowers, Helen Rollins and Grace, my sister, were 19 and Charlotte Ottinger was 18, but I was 17.  There were five of us.  

MR. HUNNICUTT:
What year would that have been?

MS. MCNEALY:
That was March 19th, 1945.   So, it was one week short of 70 years ago that we came here.

MR. HUNNICUTT:
When you got to Elza Gate in the motor pool car, what do you remember?

MS. MCNEALY:
They had passes for us and they brought us on to what was then, the Castle-on-the-Hill.  Brought us to the Castle-on-the-Hill and we went into the Personnel Office.

MR. HUNNICUTT:
Now, that’s the Administration Building?

MS. MCNEALY:
What they called it is the Castle-on-the-Hill.   It was that seven wing building.

MR. HUNNICUTT:
Yeah, the Administration Building.

MS. MCNEALY:
Yeah, yes.

MR. HUNNICUTT:
So, what did you think when you were driving from Elza Gate to the Castle-on-the-Hill?

MS. MCNEALY:
Well, I had already been here before we actually came to work because they sent somebody up to bring us down one day oh, about, I guess, about a month before we actually came and took us there and showed us around.  I remember the motor pool driver dropped us off at what was then, Kimballs’ Jewelers.  It was on the corner up there at Jackson Square and he dropped us off there and he said he’d pick us up in a half hour or something.  He had to pick somebody else up.  So, actually, there was a grocery store in there at that place then which are now offices along there before you get to Big Ed’s.   

MR. HUNNICUTT:
Kimballs’ is on the corner?
MS. MCNEALY:
Was on the corner.

MR. HUNNICUTT:
On the opposite corner of where Big Ed’s is today.

MS. MCNEALY:
Yes, on the other end of that.

MR. HUNNICUTT:
Right.
MS. MCNEALY:
Around.

MR. HUNNICUTT:
So, what did you girls do when you were killing time?

MS. MCNEALY:
We didn’t, we looked in the jewelry store window and walked down the street and saw the grocery. We did not go in the grocery store, but we saw the grocery store there.

MR. HUNNICUTT:
Was there a lot of people?

MS. MCNEALY:
But they had driven us all over town and on the different streets, driven us all over town.   We didn’t go to any of the plants because we couldn’t.

MR. HUNNICUTT:
So, do you recall what you thought when you saw all this?

MS. MCNEALY:
Well, it was different.  But I don’t know that I was really awed by it.  But Grace was.  Oh, she was just bowled over with the fact that we were in Oak Ridge.  It was exciting to her and the other girls too.  But I guess I sort of came along for the ride and I was not that awed by it.

MR. HUNNICUTT:
Were most of the streets paved in the time when you came?

MS. MCNEALY:
The Oak Ridge Turnpike was a graveled road, but very soon after we came, apparently they were in the process of paving it because it very soon was paved.

MR. HUNNICUTT:
Do you remember whether that was a two-lane or a four-lane at that time?

MS. MCNEALY:
You know?   I don’t.  I declare I don’t remember.  I remember what the cars looked like.

MR. HUNNICUTT:
A lot of military colored cars?

MS. MCNEALY:
Oh, there were a lot of military vehicles and gas was rationed and everything was rationed.  There were not a lot of cars here, but the cars were, well, you know, what the cars were like back in the ‘40s.

MR. HUNNICUTT:
So, when you finally came, where did you––they took you from Elza Gate to the Castle-on-the-Hill.  Was that your first stop?

MS. MCNEALY:
They took us to the Castle on the Hill and we signed out papers as they built, they built a room around us while we were in Personnel and they were, I guess, they were remodeling the building or maybe they hadn’t even put the walls up yet.  I don’t know, but I do know that they were hammering and banging around while we filled out the papers to go to work here and they sent us out to Elza Gate.  It amuses me to think of it now.  They sent us to Elza Gate to have our pictures made for the badge and this old guy, I’m sure he had about the same authority I had.  He said, “I should send you home.”  He said they shouldn’t have, they shouldn’t let kids come down here to go to work when he saw I was 17 and I did have to have my parents’ permission. When I went home that weekend, I got my parents’ permission to work and brought it back. I had forgotten that until I was retiring and I was having the exit interview and well, I got a copy of my personnel file in due time, but I was having the exit interview. No, it was when I was taking the job in security because it was the branch chief that was interviewing me for the security job.  He said, “I see that your parents had to sign for you to come to Oak Ridge.”  I had forgotten that until he mentioned it.  And they did.  They had to sign for me to come because I was not old enough to come.

MR. HUNNICUTT:
On the first trip that you came, is that when they had your picture made or was it the second time?

MS. MCNEALY:
No.  The first trip we came was just to look at the place.  They picked us up in the morning.  We came down here.  They drove all over the unclassified area.  They drove all over town and to some of the little shopping centers because every place had a different shopping center, had their own and we drove around there.  They introduced to us––Doctor Walp introduced us to some of the Personnel people, but no, we didn’t travel much then.  And then they brought us back to the business school that afternoon.   Now that was my first time in Oak Ridge.   But then when we came to actually work, we hired in and that’s when they built the room around us as we filled out the papers.

MR. HUNNICUTT:
So, you went to Elza and you had your photograph made.
MS. MCNEALY:
Had my photograph made, came back up to the building and then they took, excuse me, they took us to, when I say us, they already had decided where you were going to work and I was to work in the contract section and Audean Bowers was to work in the contract section.  Grace, my sister was to work in the cost section, which was downstairs and I was on the second floor. I think I couldn’t have found my way to work had it not been for a peanut machine on the corner.   If they had taken that peanut machine down, I couldn’t have made it.  But anyway, we started to work then.   We got introduced to who our boss was going to be and I worked for Lieutenant Richard T. Brown.  He was from Cleveland, Ohio and he was a lawyer.

MR. HUNNICUTT:
So, after you kind of got settled in with the paperwork and photographs for badges and all that, what happened next?

MS. MCNEALY:
Well, they took you to––I was taken to the contract section and introduced to Lieutenant Brown.

MR. HUNNICUTT:
Okay.  And then after that, what happened?

MS. MCNEALY:
I went to work.

MR. HUNNICUTT:
And then what time was quitting time?

MS. MCNEALY:
At that time there was no flex time.  We worked from 8:15 to 5:00 and we worked a half day Saturday.

MR. HUNNICUTT:
Do you recall how much you made?

MS. MCNEALY:
I recall.  $1,440 a year was my basic pay and my take home was less than that.

MR. HUNNICUTT:
So, that equivalents to what per week?

MS. MCNEALY:
I don’t know, but I sure pay a lot more taxes now than I earned for that year.  

MR. HUNNICUTT:
But that was a lot of money for you in those days.

MS. MCNEALY:
Oh, it was a lot of money.  It absolutely was and I got promoted in about three months and got even more money.  But it was little enough though that our Dad subsidized us for the first little bit until we learned not to spend it all.  

MR. HUNNICUTT:
So, after that first day, when it came quitting time, where did they take you to live?

MS. MCNEALY:
We stood in line over at the, what is now the Tunnell Building.  It was Roane Anderson Building and you had to stand in line for a housing assignment.   We stood in line for a housing assignment and they assigned us and we were there for the first three days in cots in the upstairs lounge of Beacon Hall for three days.  You put your suitcase under your cot.

MR. HUNNICUTT:
Where was Beacon Hall located?

MS. MCNEALY:
Beacon Hall is where Jackson Plaza is now and then we got assigned a room and Grace and I shared a room.  They were not large rooms.  You had a cot and a chest of drawers and a little dressing table with a mirror over it and we each had a cot and a chest of drawers in that little room.  We went to Laconia Hall which was way down near Louisiana.  They had dormitories scattered all over and it depended on what it was close to.  Gastonia, Laconia, it depended on where it was located as to its name.  They did a good job naming everything until you could find things. We were there at Laconia Hall for I’d say about 3 months, not long, and then we got moved up to Bayonne Hall, which is also right in there.  There was Bayonne and here was Beacon and right in there together where Jackson Plaza is now. We got assigned a bigger room in the Bayonne Hall and we lived there until my sister married and then she went home because her husband was working there.

MR. HUNNICUTT:
Typically in the dormitory, you had to go down the hall to take a shower and use the restroom and so forth?

MS. MCNEALY:
Yes.

MR. HUNNICUTT:
Was that––did you have any privacy when you took a shower in those days or was it just an open area?  

MS. MCNEALY:
No, you had a stall.  But you had privacy when you were in the bathroom commode area, but you didn’t have an awful lot of privacy anywhere else.

MR. HUNNICUTT:
Was that some––

MS. MCNEALY:
At the wash basin and in the shower, you didn’t have that much privacy.  No.  

MR. HUNNICUTT:
Of course, that was quite different than coming from home to that type of situation.   Was that something you had to get accustomed to or did it bother you?

MS. MCNEALY:
Yeah.  Well, I sure wasn’t used to it.  However, I had showered when I, I guess, it didn’t bother me an extreme amount because I had showered when I was playing basketball.  I had showered in just about the same set up.   You didn’t have much privacy there in the gym.  But no, I was pretty modest when I came to work here.

MR. HUNNICUTT:
The heating in the dorm room, do you recall what that was?

MS. MCNEALY:
It was––they had furnaces down there in the––they had, the dormitories had two wings and the furnace room was in there in the wing that connected the two wings and there was a blower thing up there at the top of the room, a vent, a blower vent just about like this and your heat came from that.

MR. HUNNICUTT:
So, your air conditioner was open the window, I guess, wasn’t it?

MS. MCNEALY:
Your air conditioner was to open the window and you didn’t even have a screen on that window.

MR. HUNNICUTT:
Do you recall when you first came, what kind of climate Oak Ridge had?  Was it similar to today or was it different?

MS. MCNEALY:
I would say, not like we’ve had in the last two or three weeks, but we came here March 19th and I know things were beginning to bloom.  It was rainy the first week we were here.  I think it rained every day we were in that Beacon Hall.  Every day that we stayed in that Beacon Hall, big old open room that had all those cots in it.  It was rainy when we came here, but I don’t remember it being a lot different from now.

MR. HUNNICUTT:
Well, when you were in that open area with everybody else that was in there the same, what did you did with your clothes?

MS. MCNEALY:
You kept them in your suitcase under your bed.  We did that for three nights, three days.  

MR. HUNNICUTT:
Now, you moved back, you moved down to the Jefferson area and then when you were in the Jefferson area, do you ride the bus back up to the Castle on the Hill area?

MS. MCNEALY:
Yes, we––what was, what is in there now?   The old cafeteria building down there, we ate our meals mostly at that cafeteria when we were down there.  

MR. HUNNICUTT:
That’s where Bruner’s Market used to be and there’s a grocery store now in there as well.

MS. MCNEALY:
Down in there.   Well, yes.  But I’m thinking more in the––we would ride the bus.  We were in Laconia only a month.  We moved to Gastonia from there because we used that Jefferson cafeteria, which is where the old museum used to be.

MR. HUNNICUTT:
Yeah.  They tore it down.

MS. MCNEALY:
And what’s there now?  

MR. HUNNICUTT:
Nothing.  It’s a vacant lot.   They tore it down.
MS. MCNEALY:
Well, it’s right in there back where the Boys’ Club is.

MR. HUNNICUTT:
Yeah, it’s right in front of where the Boys’ Club is.  Yes.

MS. MCNEALY:
Yeah.  Right in where the Boys’ Club is now.   It was, yes.  You know where I’m talking then.  They tore it down and that’s where they had, they put the old museum in there before they built the present one.

MR. HUNNICUTT:
Right.

MS. MCNEALY:
That we have now.

MR. HUNNICUTT:
Now, on down on Louisiana corner, there was another cafeteria where Bruner’s Market used to be.

MS. MCNEALY:
I guess we might’ve eaten there a few times when we were at Laconia, but we mostly ate at the––when we moved to Gastonia Hall, we mostly ate at that cafeteria.  Jefferson cafeteria, I think, it’s what it was called and caught a bus right there outside it.   Buses came along all the time.  

MR. HUNNICUTT:
Were the buses free or did you have to pay?

MS. MCNEALY:
I kind of think they were free.   I think all you did was hop on them.

MR. HUNNICUTT:
How did you know which bus to get on?   What told you what bus to get on?

MS. MCNEALY:
It would tell you on the front where they were going.

MR. HUNNICUTT:
On the marquis on the bus?

MS. MCNEALY:
You know, like Jackson Square, because it was called Jackson Square then and we’d catch the Jackson Square bus and then walked from there over to the Federal Building.

MR. HUNNICUTT:
Do you remember people referring to Jackson Square as Town Site?

MS. MCNEALY:
I always did until they started, until they actually named it Jackson Square.  Yeah, I called it Town Site.  That’s what it was called when I we came here.

MR. HUNNICUTT:
When you moved back up in the Town Site area, then you could just walk over to your work during the day.  It was that close, wasn’t it?

MS. MCNEALY:
Oh, yes, we did.  

MR. HUNNICUTT:
Now there was a walk between what’s the Turnpike and where the Administration Building was.   Is that right, that it went across the street and–

MS. MCNEALY:
There was and everything was––they had boardwalks then.  Those planks and you had to watch as you step because if a board had rotted out, you could sprain your ankle.  Yes, there were boardwalks everywhere.

MR. HUNNICUTT:
So, you started at 8:15 in the morning?

MS. MCNEALY:
8:15 to 5:00.

MR. HUNNICUTT:
Did you have to clock in with a time clock?

MS. MCNEALY:
No.  There was no time clock.  You just got there.

MR. HUNNICUTT:
So, did anyone come around to see if you were there?

MS. MCNEALY:
No.  But I was so new and so young and so afraid that I would, I was so afraid that I would disclose a secret and I didn’t even know any secrets.  I know now that I didn’t even know any, but I was so afraid I would disclose something and I certainly didn’t want to be late for anything.   In fact, my parents were always punctual and we were taught to be punctual.

MR. HUNNICUTT:
So, what did they tell you about secrecy when they hired you?

MS. MCNEALY:
What did they tell me?  You just don’t discuss your work, no matter what you’re doing.  You don’t discuss it with anybody.

MR. HUNNICUTT:
Did you have to sign a paper related to that?
MS. MCNEALY:
I don’t remember.  We probably did, but I declare I don’t remember whether I did or not.   I signed a whole bunch of papers the day that I hired in and I’m sure that would’ve been one of them.

MR. HUNNICUTT:
Do you still have your badge that you used to have?

MS. MCNEALY:
Have what?

MR. HUNNICUTT:
Your badge, your ID badge.
MS. MCNEALY:
Not my original one.   Over the years, those badges have changed.  They punch a hole in it and let you keep it and I probably have some of those, but I’m sure I don’t have the original.

MR. HUNNICUTT:
Do you remember what your number was, badge number?

MS. MCNEALY:
No, I don’t.

MR. HUNNICUTT:
So, give me your––how it was the first day when you went to a full day’s work.   What did you do?

MS. MCNEALY:
I was supposed to spend five days, at least part of five days at the typing pool.  There was a typing pool.  Katie Wilks was over the typing pool and that pool was supposed to supply help for anybody that was, I guess, anybody that had a quick project and didn’t have enough people to type it for them. I was supposed to spend parts of five days there to learn what color codes.  You had orange if it was classified and yellow if it was something and I remember green was your reading file copy.  You made, oh, you made oodles of copies, those old carbon copies and some of them were so pale you could hardly read them.  I was supposed to spend time with her to find out what I was supposed to––what colors of paper were designated for what and all that kind of thing.   But they needed me in the office and I never did get to do that.  So, the other girls in the office would tell me, well, now for this, my boss would dictate something to me and I’d have to ask one of the girls in the office what color papers do I––it was tissue paper.  What color papers do I type for this?  Because it depended on who got a copy of what.  So, anyway, that––it was a little frustrating that first day because I didn’t know the people.   I was introduced to them.  I didn’t know the people and so it was actually learn by experience rather than being able to do that and it was just a matter of––I sat across the desk from my boss.  In that room were four people.  My boss and his assistant, Charlie Mayberry, who was a civilian and Charlie Mayberry’s secretary who was Becky Davis. She was from Kentucky.  Well, anyway, you sat right across the desk, so he just dictated.  All you did was get out your Shorthand book and sit down at the desk and he dictated across the desk.  Your desks were backed up, back to back.  

MR. HUNNICUTT:
And your boss’ name was who?

MS. MCNEALY:
Richard T. Brown.  He was a lieutenant and he was from Cleveland, Ohio.  He was a lawyer.

MR. HUNNICUTT:
What do you recall Charlie Mayberry did?

MS. MCNEALY:
He did a little bit of everything.  When I say a little bit of everything, we handled contracts and subcontracts, actually preparing contracts and I don’t know how to describe it.  There were so many contractors here.  The first contract I ever typed was a Monsanto.  Monsanto Corporation, it was for X-10.  We actually––we were part of the Legal Department and we prepared, contracts were the basic function for our office.

MR. HUNNICUTT:
From the first document you ever typed, did you figure out anything that was going on here?

MS. MCNEALY:
No.   It was a complete surprise to me as to what was going on.

MR. HUNNICUTT:
So, all the documents that you typed up to the point that you knew what was going on, you had no idea what was going on?

MS. MCNEALY:
No.  There was nothing in those documents.  Nothing in our contract documents to indicate what they were doing.  

MR. HUNNICUTT:
Now once you prepared a document, did it go to Security for review before it was distributed or do you know?
MS. MCNEALY:
Oh, it got reviewed by all kinds of people.  It got reviewed by the Engineering Department, the Construction Department, and the Legal Department.  It got reviewed, I’d walked all over that building, hand carrying documents to get somebody to sign off on it because they had all reviewed the draft and then after it was typed up in final form, because see, we didn’t have a lot of reproductive equipment like we have now.  And you had to just, you typed it.  You didn’t sit down at a computer and erase it and edit it as you went along.  You drafted it, spread a copy of it around and let everybody that was involved, review it and then you got that back together and put the final form and then you got signatures on it, our people and the contractor people.

MR. HUNNICUTT:
Did you enjoy what you were doing?

MS. MCNEALY:
I loved what I was doing.  I’ve always enjoyed working.   I liked the routine of working.  I liked the people I worked with.  Of course, everybody has some co-worker that they wouldn’t choose as their bosom pal, but the fact is though, that I enjoyed the people and I enjoyed the work that I was doing.

MR. HUNNICUTT:
So, how long did you live in the dorm?

MS. MCNEALY:
I lived in the dorm until, let’s see.  Grace got married in August of ’47 and I moved into an apartment on Georgia Avenue with Alice and Dell Brown, sisters from Greeneville, Tennessee, and Sophie Styczinski, a little girl from Wisconsin.  We had an E-2 apartment over on Georgia, 89 Georgia Avenue, and I moved in with them when Grace got married because she went home.   She gave her two week notice and went home and got married in August of ’47.

MR. HUNNICUTT:
How long did you live in the E-2 apartment?
MS. MCNEALY:
I lived in the E-2 apartment until, I’m trying to think, I moved back to the dormitory.  Sophie transferred to Chicago Operations Office in, I guess, it was ‘50, probably ’51.  She transferred to the Chicago office and Alice and Dell moved into the little efficiency place across from where the Soup Kitchen is now.  They moved into that and I moved back to the dormitory and I lived back in the dormitory for about another year and then I moved into the brick apartments.  They were just building those brick apartments, just occupying them.

MR. HUNNICUTT:
In the Woodland area?
MS. MCNEALY:
Which is called The Manhattan now, but it was called the brick apartments then when they were first built, and I moved over on 198 North Purdue, Apartment 303.  I moved there in 1952 and lived there for just about a year and then I moved down to Latimer Road and my mother moved in with me.   My dad had died in the meantime and she had closed the house up in Bulls Gap and come to Oak Ridge.

MR. HUNNICUTT:
When you lived in the E-2 apartments, you had to go buy groceries and cook then, I guess, didn’t you?
MS. MCNEALY:
We had a grocery store right up there at Jackson Square which was, it was not Jackson Square even then.  We called it Town Site.

MR. HUNNICUTT:
Did you ever eat at the Central Cafeteria?

MS. MCNEALY:
That’s where I ate once I moved up to Bayonne Hall.

MR. HUNNICUTT:
Tell me, was that a big cafeteria?
MS. MCNEALY:
It was a big cafeteria and it was open 24 hours a day and you’d go for breakfast and smell kraut and onions and whatever.  

MR. HUNNICUTT:
I was told that if you wanted to meet someone, you could just go there and hang around a while and that person would probably show up.
MS. MCNEALY:
I’d say probably so.  It was a big cafeteria and it had a big business, because so many people lived in this area.

MR. HUNNICUTT:
Were you amazed at the population at that time, how many people are here?

MS. MCNEALY:
I knew there were an awful lot of people here.  But I did not know it was 75,000 and they had it listed, I think, in the census as 75 or 7,500 or something.  They had it listed as almost nothing.   But I think it peaked at 75,000.

MR. HUNNICUTT:
Did your parents come to visit you while you were here?

MS. MCNEALY:
Yes.

MR. HUNNICUTT:
Tell me about how you arranged for that.

MS. MCNEALY:
I went up to Town Site to the Badge and Pass Office and got a permit, caught a bus out to Elza Gate and met them and came in with them.

MR. HUNNICUTT:
Now, where was the––

MS. MCNEALY:
Now, they did not visit me until I was living in the apartment.  When we were in the dormitory, they did not visit here.

MR. HUNNICUTT:
So, where was the location of the pass in Town Site?

MS. MCNEALY:
I’m trying to think where it would be.   It’s about where, what is it that’s across from, it’s where the library was and where––?

MR. HUNNICUTT:
Where the City Hall used to be there on Kentucky?

MS. MCNEALY:
It was, yes.  That’s where we had to go.  You had to go to––I guess it was City Hall.  I could take you there.  

MR. HUNNICUTT:
Lawyer’s offices are in there today.  

MS. MCNEALY:
I’m sorry?

MR. HUNNICUTT:
I think there’re two or three lawyers have their office, Don Rowe has his office in there.  But that’s where the Town Hall used to be.

MS. MCNEALY:
I guess that’s where I went then because you had to get a pass and either had it sent out to the gate or you’d take it and usually my dad was working away from home then.  He was working, by that time he was working in Virginia and would just come home on weekends and I went home nearly every weekend.  So, they had no occasion to come down here.  But after I was in the apartment building with the girls, they did come down a couple of times and I’m sure each time I went up to the City Hall and picked up the passes and took them out there.

MR. HUNNICUTT:
How did you get from Oak Ridge back to Bulls Gap when you went home?

MS. MCNEALY:
How did––

MR. HUNNICUTT:
How did you get back home?   How did you get there?

MS. MCNEALY:
By bus, commercial bus.  In fact, they had work buses that went all over the countryside, that went all the way to Morristown but when the war was still on and shortly afterwards, not a lot of people had cars because gas was rationed and well, everything.  Rubber was being used other than for tires and that sort of thing.

MR. HUNNICUTT:
Tell me what you remember about the gate opening ceremony.

MS. MCNEALY:
I was not here.  

MR. HUNNICUTT:
You didn’t––
MS. MCNEALY:
I wasn’t here for the gate opening ceremony.   I was gone, but, in fact, I’m trying to think something caused me to have to go home then and I tried to think why I missed it and I did not remember why I went home.

MR. HUNNICUTT:
Going back to your work related activities did you ever have any contact with General Groves?

MS. MCNEALY:
No.  He came down here and spoke one time and we gathered outside, not outside the gate, but outside of, the gate then was not in the building.  The gate was down.

MR. HUNNICUTT:
Had a fence around it outside?
MS. MCNEALY:
They had a fence around the building that was a little distance from the building going toward the Turnpike and we gathered outside and he on a platform spoke to us and I think that’s when we got those A pins and I don’t know what in the world happened to my little A pin.  Do you know what I’m talking about?

MR. HUNNICUTT:
You tell me what it is.

MS. MCNEALY:
It was recognition for having worked on the project and I got one, but I don’t know what I did with it.  In moving, somewhere along the line, I’m sure it got lost because I’ve searched for it.

MR. HUNNICUTT:
Was that more like a pep rally that he was giving everybody?
MS. MCNEALY:
That’s exactly what it was.  

MR. HUNNICUTT:
Stay on the job, don’t talk and so forth.

MS. MCNEALY:
Stay on the job and don’t talk and I’m proud of what you’re doing.   I mean it was one of those things.  He didn’t look like I expected him to look though.  He was a big old man, he was actually sort of chubby and I didn’t expect him to be chubby.

MR. HUNNICUTT:
Did he have a rough voice or was it just normal?

MS. MCNEALY:
It must’ve have been normal because I don’t remember it being gruff or anything like that.  I know that history has shown that, and in things that I’ve read what a gruff person he was, but I don’t remember that.  But of course, I was just a kid at the time because it was, well, I came here when I was 17 and the war was over about the time that I turned 18, so––

MR. HUNNICUTT:
Were you kind of in awe of all that after that speech and everything or did it make any difference to you?

MS. MCNEALY:
I guess it was just another gathering.  I don’t remember being in awe of him, no.  In fact, somebody asked me one time if I was in awe of all the brass that we had in Oak Ridge and I said no, I wasn’t because it was a way of life here.  Everybody was young and there was a lot of brass here and I said I remember when Colonel Vandenbulck turned 35.  I was working for him and he turned 35 and I remember thinking that he was old.

MR. HUNNICUTT:
Lois, tell me about what you did for entertainment when you first came to Oak Ridge besides you know, you worked a lot, I know, but what did you do for entertainment?

MS. MCNEALY:
We went to movies nearly every night.  We’d go out and eat and I’ll say we.  We usually traveled as a group.  There were five of us from business school and then we met Alice and Dell Brown who had also been to the same business school and they were from Greeneville. There were a group of us that were in the same dorm and we would go out to eat.  Then after we’d eat, we’d go up to the usually to the Center Theater which is now the Playhouse or we’d go to the Ridge Theater which is now Big Ed’s or the, Jefferson even had a theater down there.  There were theaters all over.  Grove Center, but we’d usually go to a movie just about every night.

MR. HUNNICUTT:
Do you recall what it cost to go to a movie in those days?

MS. MCNEALY:
It was very little.  I don’t remember how much for a movie, but I remember exactly how much a bag of popcorn was and the reason I remember it, I think is comical.  There was a girl that used to go to the movies.  She didn’t go with us, but she, we’d see her there real often. There was a popcorn stand just outside the Center Theater and instead of being in the lobby, it was outside.  It was a little buildup frame thing there at the side and she would go and there were school kids, high school kids, I guess, that were manning those because they looked young like I was then. This Hazel, she would go and try, she said, “I can’t eat a whole bag of popcorn.  It’s a huge bag of popcorn.  I can’t eat a whole bag.  I want half a bag for a nickel.”  She would try to talk that kid into giving her a half a bag for a nickel and I know we joked about her and her too cheap to invest 10 cents in a bag of popcorn.  But I don’t remember how much the theater cost.  It must not have been much because we didn’t have much money.

MR. HUNNICUTT:
Do you remember some of the stores that were in Jackson Square at that time?

MS. MCNEALY:
Oh, Lordy.  I’d done some thinking about it if I had known you were going to ask me.  Nettie Lee was there then.  In fact, that was my favorite Oak Ridge store.

MR. HUNNICUTT:
Do you remember Loveman’s Department Store?

MS. MCNEALY:
Loveman’s Department Store was where the offices are and Nettie Lee was up there close to where Big Ed’s is.  Then, of course, there was that Kimballs down there on the corner.  I’m trying to think what was in the Jackson Square area.   There was stuff in there.  

MR. HUNNICUTT:
Remember the Hamilton Bank was in there?

MS. MCNEALY:
I did my banking at the Hamilton Bank.  Mr. Mason.

MR. HUNNICUTT:
Was he the bank manager?
MS. MCNEALY:
He was the bank manager and one time they, I started getting checks that were bouncing and I went up there to check to see what was happening and they had not recorded,  my check that was direct deposited.

MR. HUNNICUTT:
They had that in those days?

MS. MCNEALY:
I’m sure they did because I don’t remember handling my check.  I don’t know.  I maybe shouldn’t have said direct deposit.  I don’t believe it was.  Well, at any rate, my check was deposited and I had written my checks for things and they started bouncing. I had a call that a check had been returned and I had never––my parents paid their bills and I was taught to pay my bills and I was––I went up there at lunchtime that day.  I had a call at the office and I went up there at lunchtime that day, walked over and talked with Mr. Mason and at that time, your accounts were kept in Knoxville.  This was just a branch of the Knoxville bank and it was the next day before they could get my information, my bank information.  Now you get it and put it up on the computer. So I sweated that one out because I didn’t know what in the world had happened.  I knew the Government had given me, I guess, I did deposit it because I knew that I had, that it had been deposited. As it turned out, they had deposited it into somebody else’s account and he wrote a letter of apology to those people.  That’s the reason I remember him so specifically.  I don’t have a copy of it now, but he gave me a copy of the letter he wrote saying that it was the bank’s error and not mine that I had checks bounced.

MR. HUNNICUTT:
What were some of the items that were rationed in those days?

MS. MCNEALY:
Cigarettes, meat, hosiery.  I remember the first pair of nylon hose I ever had.  Charlie Mayberry’s wife worked at the bank and she knew somebody that gave her some hose or sold her some hose or something and Charlie brought me the first pair of nylon hose I ever had.  His wife sent them to me.  Everybody wore rayon hose then and boy, they just sagged down.  But let’s see, what else was rationed?  Of course, gas was rationed.  Shoes were rationed.   You had to have––you had to save up to get an extra pair of shoes.  Shoes were rationed.  You had to get a ration ticket to get shoes.

MR. HUNNICUTT:
Do you recall standing in line for any of these items?
MS. MCNEALY:
I stood in line for everything like that that you got.  I stood in line for hosiery.  In fact, if you saw a line, you’d drop in it, but then you would find out what you were dropping in it for because we didn’t smoke, so we didn’t want the cigarettes.

MR. HUNNICUTT:
I had a lady tell me––
MS. MCNEALY:
But they had a line for cigarettes too, down at the PX.

MR. HUNNICUTT:
I had a lady tell me that she got in line like that and there were cigarettes.  She didn’t smoke but she got them and then sold the cigarettes.

MS. MCNEALY:
Oh.  We just didn’t stand in those lines.   But you’d drop in line if you saw the line, you’d drop in and then somebody would go up to the head of the line to inquire what you were in line for.

MR. HUNNICUTT:
Did people have a lot of conversation while they’re standing in line?
MS. MCNEALY:
Yes, quite a bit.

MR. HUNNICUTT:
Got to know one another by just standing in line?

MS. MCNEALY:
Well, I would imagine so.  I don’t remember not talking with people that I stood in line with.  But there was usually more than just me.  I was usually with somebody, either my sister or some of the girls that I’d come here with because we associated mostly with those.  We met some people in the dormitory, but––

MR. HUNNICUTT:
What about the Ridge Rec Hall?  Did you ever go up there for any functions?

MS. MCNEALY:
Yeah.  We used to go up there and they had everything from dances to bowling at the rec halls.  We bowled some and watched the dances.  

MR. HUNNICUTT:
Did––the Public Library at one time was in where the rec hall there on Kentucky?

MS. MCNEALY:
Yes.

MR. HUNNICUTT:
Was it in the bottom of the building or do you recall?

MS. MCNEALY:
The library was in the level that’s on the level with the Alexander.  Isn’t that what they are calling it now?   No, I don’t know what they’re calling it now.  

MR. HUNNICUTT:
The Guest House?

MS. MCNEALY:
It was the Guest House.   We called it the Guest House.   It was––it faced there to the Guest House.

MR. HUNNICUTT:
Did you ever go in the Guest House at that time?
MS. MCNEALY:
Yes, lots of times.  

MR. HUNNICUTT:
What was your reason to go in there?
MS. MCNEALY:
Over the years, I was in it lots of times.  I don’t know that I was in it when it was the Guest House and it was just a hotel-type thing.  I don’t know whether I was in it or not.  I don’t remember.  But I know that I’ve been in it lots of times over the years.  They had a nice restaurant in there and everything.  When I say everything, mainly a nice restaurant and meetings were held in there.  I’ve been there for meetings of different kinds. 

MR. HUNNICUTT:
Let’s go back to when you were working at the Castle-on-the-Hill or the Administration Building.   What jobs did you have after you first started?  What did you do?  

MS. MCNEALY:
I was a secretary with Lieutenant Brown and then I worked for Tom Rentenbach.  He became T.J. Rentenbach Construction Company Engineering or whatever.  He said he was going to make his first million before he was 40 and I’m sure he did.  He was a major then.  I worked for him when the war was over.  A lot of the military people left and it became the Atomic Energy Commission and Lieutenant Brown went back to Ohio and the job was open to work for Tom Rentenbach. He was going to do a history for, I guess, he was General Nichols by then but he was Colonel Nichols then.  He was Colonel Nichols when he was here.  But I guess he was a General by the time Rentenbach was going to do that history thing for him.  He had––his secretary, they were establishing, I guess, he was the contracts and claims branch chief and that was over the contract section.  I was in the contract section and he became the claims and contracts, I guess, branch chief and his secretary position was open and I was hired for that.  So, I was promoted into that and then when he left to go full-time with his construction company, I was working for him when he designed the U of Tennessee Neyland Stadium horseshoe. He was doing that as a part-time thing after hours.  I was working for him then, but then he went full time with his construction company.  In the meantime, Colonel Vandenbulck and Joe Clark worked together.  Joe Clark was a civilian.  Colonel Vandenbulck became a civilian.  Their secretary, well, Vandenbulck’s secretary, was Isabel Morrison who became Sergeant, Bill Sergeant’s wife, and Sherry, who had worked for Joe Clark. They combined those two jobs, the two secretary jobs and gave it to me as the secretary for Vandenbulck.  Do you see what I’m saying?

MR. HUNNICUTT:
I understand.

MS. MCNEALY:
So, I went from being the secretary to Lieutenant Brown who was a contract section chief to Rentenbach who was the Chief of the Contracts and Claims Branch to Vandenbulck who was the, who became the administrative assistant to the manager and I worked for Vandenbulck for quite a while. Then Glenn Humphries came to work with Vandenbulck and they needed another secretary and I became secretary to––when I say secretary, I was the administrative assistant to the contracts division which became a division.   So, I worked for Vandenbulck, who was the Assistant, Administrative Assistant to the Manager.  So, I was actually part of the manager’s office there for quite a while until they established a contract division and John Moore became chief of that division.  So, I worked all around.

MR. HUNNICUTT:
So, who were you working for when you retired?
MS. MCNEALY:
When I retired, I was working for the Personnel Security Branch of the Security Division.

MR. HUNNICUTT:
And what were your job duties then?

MS. MCNEALY:
I was a Security Specialist doing basically security interviews in connection with security clearances.

MR. HUNNICUTT:
And how long did you work at that job?

MS. MCNEALY:
I started that job in, I’m trying to think what year I started that job, in ’74.   December of ’74, I went to Security to do security interviews and I was the first woman to do that.  But now there are more women analysts or specialists or whatever you want to call them that do security interviews.  There are more women doing it now, I guess, than there are men or maybe it’s equal.  I don’t know.

MR. HUNNICUTT:
Back before that and the other job categories that you held, do you recall any kind of interesting thing that came across your desk that you remember?

MS. MCNEALY:
Well, a lot of interesting things came across my desk.  I don’t know what you’re meaning interesting.   

MR. HUNNICUTT:
Well, just things that you couldn’t talk about then, but you could talk about now.

MS. MCNEALY:
Well, when I did security interviews, there were a lot of funny things happened in connection with it.   A lot of answers I got that I knew were not real answers and that sort of thing.   But––

MR. HUNNICUTT:
Did you ever have to take a polygraph test?

MS. MCNEALY:
Back in the olden days I took a polygraph.  You took those pretty often.  But not in recent years, I said recent, I’ve not even worked in recent years.  I haven’t worked since 2000.  I guess, I probably, Russell Chatham was doing those tests then and you had them periodically.  I don’t know how many polygraph tests I might have had over the first few years that I worked. 

MR. HUNNICUTT:
Did that bother you to have to take those?
MS. MCNEALY:
No.  Now, I knew Russell Chatham and he was, well, I was comfortable with him like I’m comfortable with you and we just sat down and talked.

MR. HUNNICUTT:
So––

MS. MCNEALY:
So, no.  It didn’t bother me to do it.

MR. HUNNICUTT:
Were you hooked up with wires and all of the graph and everything?

MS. MCNEALY:
Yes, they hooked you up.  I don’t remember where or how, but you were hooked up.

MR. HUNNICUTT:
Do you recall any of the questions he asked you?

MS. MCNEALY:
No, I guess not.

MR. HUNNICUTT:
He probably asked you your name and things that were true and then––

MS. MCNEALY:
Oh, he asked you the basics, but I thought you meant something specific he asked me and I don’t believe I do recall anything specific.  No, he asked you the basics and asked you, probably a couple of––I’m just trying to think what he did ask.  It’s been too long.  Probably a couple of questions to make sure that he already knew your answer so that he could––

MR. HUNNICUTT:
Get a baseline?
MS. MCNEALY:
A baseline.

MR. HUNNICUTT:
Do you think he might have asked you have you talked about your job to anybody or something like that?

MS. MCNEALY:
He might have, but I could sure have told him I didn’t because I was so afraid that I would disclose a secret and I didn’t even know any.  

MR. HUNNICUTT:
When the gates opened to the city, and then they dropped the bomb on Japan later, and you found out what was going on, what did you think?

MS. MCNEALY:
What did I think?   I’ll tell you this.   I thought about people, about humanity.  People certainly did keep mum when they should have and you could trust people.  If they’re supposed to keep a secret, they will.  I’m sure that there were a lot of secrets that were disclosed to the wrong people, but the people that I knew, the circle that I traveled in I actually think they were just like I was.  They were American citizens that were proud of it and certainly weren’t going to disclose anything.

MR. HUNNICUTT:
Do you remember the helicopter port that was up there behind the Federal Building?

MS. MCNEALY:
Yes.  My brother-in-law landed there one time with the Tennessee Highway Patrol helicopter.

MR. HUNNICUTT:
What do you remember about that?  Why did the helicopter come and go from that point?

MS. MCNEALY:
How did he come and go from that point?  They transported people to and from the Paducah and Portsmouth. Russ McCaully said he would take me to Portsmouth sometime.  I never did fly on that helicopter and I wanted to.  And when I was Federal Women’s Program Coordinator, I told him I’d like to go up there and speak with the women and he said that he would arrange it, but then they cut it out and it quit going and I didn’t get there. 

MR. HUNNICUTT:
Did you ever have any contact or any reason to have contact with Colonel Nichols?

MS. MCNEALY:
Well, you mean, person to person contact?

MR. HUNNICUTT:
No, work related.
MS. MCNEALY:
Not with him.  Ruth Brackett that worked for him was––well, secretaries, I guess, have a bond, she was his secretary, right hand, whatever and I knew her and I saw her every day.

MR. HUNNICUTT:
Do you recall what she said about him?   What kind of person he was?

MS. MCNEALY:
I don’t know that we ever discussed him.  I really don’t.  

MR. HUNNICUTT:
What about some other higher echelon people?

MS. MCNEALY:
Well, the only people that, I guess, that I got the impression that people weren’t crazy about Leslie Groves.  But people had tremendous respect for General, well, he became General.  He was Colonels Nichols then.  People had tremendous respect for him and looking back now, he was a young man and I didn’t realize that then.

MR. HUNNICUTT:
What about later on, the head of AEC up there?  What was his name?  

MS. MCNEALY:
Lilienthal, I think, was the first one, wasn’t he?

MR. HUNNICUTT:
And then after him?

MS. MCNEALY:
I’m trying to think who all we had.

MR. HUNNICUTT:
Sapirie was one, right?
MS. MCNEALY:
Oh, Sam Sapirie, you mean, Oak Ridge Operations?

MR. HUNNICUTT:
Yes.
MS. MCNEALY:
Oh, I thought you meant at Headquarters, over the whole thing, Sam Sapirie.

MR. HUNNICUTT:
Did you have any interaction with him as well?
MS. MCNEALY:
Yes.  In fact, I sat in his office for six weeks one time when his secretary was on medical leave.   I was his secretary.  I had close contact with him, yes.

MR. HUNNICUTT:
What type of person––?

MS. MCNEALY:
And Dick Cook was before him.

MR. HUNNICUTT:
What type of person was Sam?

MS. MCNEALY:
Sam Sapirie?   He was strictly business and one of the brightest men I ever saw.  He was an engineer.  

MR. HUNNICUTT:
Can you think of any other work related situations or things that went on that you’d like to recall?

MS. MCNEALY:
I don’t know.  I don’t know what you’re asking me.

MR. HUNNICUTT:
Well, any unusual situations that comes to mind that, you know, related to certain people or anything like that?

MS. MCNEALY:
I’ve worked for an interesting variety of people.

MR. HUNNICUTT:
Did you know George Robinson?

MS. MCNEALY:
Gus Robinson?   Yes.  We had––when I was working for, after I became Vanderbulck’s secretary, we had dealings.  In fact, now what was his secretary’s name?   Right now, I can’t think of it.  Yes, Gus’ office was just inside the Administrative Building.  You’d go in the entrance and you’d turn down the hall going toward my office and he was right there on the right.

MR. HUNNICUTT:
What type of person was he?

MS. MCNEALY:
He was one of those outgoing, friendly, easy to know people and I read his book and when I say his book, I’m trying to think, what was the, he’s written two or three, but I remember the first book that––

MR. HUNNICUTT:
Oak Ridge Story.

MS. MCNEALY:
The Oak Ridge Story.  

MR. HUNNICUTT:
That’s probably the best written book about Oak Ridge I’ve ever read.

MS. MCNEALY:
It was good and well, he was just a, yes, I knew him and I really liked him.

MR. HUNNICUTT:
He had information that most authors probably didn’t get since his position that he had.

MS. MCNEALY:
Oh, Ed worked with him.

MR. HUNNICUTT:
Who?
MS. MCNEALY:
Ed Westcott worked with him.  He and Ed Westcott––those were some of the first people that I got to know when I came to Oak Ridge.  First people I met up in the Administration Building.

MR. HUNNICUTT:
Did you feel safe the whole time you lived in Oak Ridge back in the early days?

MS. MCNEALY:
Yes.  Oh, absolutely.  Yes.  They used to have parties between the wings of the dormitory, but that didn’t involve you.  You felt safe.  It’d get a little noisy out there under your window maybe, but yes.

MR. HUNNICUTT:
Can you think of something that, anything else that we haven’t talked about that you’d like to talk about?

MS. MCNEALY:
No, probably not.  I hadn’t given a lot of thought as to what I would say when I came here because I didn’t know what you were aiming at or what you would be asking me.  So, I thought I’d just come open and blank and whatever you ask, I’d respond to.

MR. HUNNICUTT:
Well, you have and you gave us some information about the activities in the Castle on the Hill Administration Building that most people probably wouldn’t know because they didn’t work in there, but your relationship with all the different people and the type of atmosphere and the things that went on has been important, I think.

MS. MCNEALY:
Well, you know, there was no, I know that there is a pecking order anywhere, but I didn’t think of it that way.  We were all in it together and I didn’t stand in awe of anybody and nobody stood in awe of me either, but it was actually almost a family atmosphere.   You just got along.  

MR. HUNNICUTT:
Well, it’s been my pleasure to interview you, Lois.  It is always a thrill to listen to you old-time Oak Ridgers on how things were in the day and we could go on and on and probably talk about a whole lot of different things, but––
MS. MCNEALY:
We could.

MR. HUNNICUTT:
But I thank you very much for coming and letting us interview you and I’m sure your interview is going to be very interesting for someone that may be there doing some kind of history on Oak Ridge and pull up your interview and learn about some of the things that went on especially the chain of command in the Federal Building at that particular time and I want to thank you very much and thanks for coming.

MS. MCNEALY:
You’re welcome.   I was glad to come.

[End of Interview]
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